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La mobilitat a les ciutats en trans-
port privat amb conductor està vi-
vint una sèrie de canvis a causa de
l’aparició de noves possibilitats que
han irromput en el mercat gràcies
a les noves tecnologies. Noms
com Über, que ara mateix no
opera a Barcelona, o Cabify, que sí
que ho fa, són paraules cada ve-
gada més conegudes entre la ciu-
tadania. Això ha provocat que el
sector del taxi, combatiu per na-
turalesa, hagi decidit revoltar-se.

Els taxistes denuncien que
l’activitat que porta a terme Cabify
-qualsevol persona pot contractar
el servei d’un cotxe privat a través
de l’aplicació- és competència
deslleial i ofereix, des del seu
punt de vista, un servei encobert
de taxi. Cabify opera a través de les
llicències de cotxe amb conductor
(VTC) -les que utilitzen els vehi-

cles amb xofer tradicional-, que a
Catalunya estan limitades. Ac-
tualment n’hi ha 853 arreu del
país -la majoria a Barcelona-,
mentre que de taxi n’hi ha 12.792. 

ÉLITE TAXI
En els darrers temps ha agafat
molta força en el sector del taxi l’as-
sociació de taxistes Élite Taxi, que
es caracteritza per la seva mane-
ra de fer directa i contundent.
Élite Taxi, amb Alberto Álvarez al
capdavant, ha protagonitzat algun
incident relacionat amb Cabify -en
una ocasió els van arribar a bolcar
un cotxe-. Acusen Cabify d’ac-
tuar “il·legalment”, ja que, diuen,
és fàcil trobar els seus cotxes a da-
vant d’hotels o de l’aeroport, quan
teòricament aquests cotxes no
poden circular buscant clients
com els taxis, sinó que hi ha d’ha-
ver una contractació prèvia.

El sector del taxi, a banda de
lluitar contra la desregulació del
sector i demanar que s’aturi la pos-
sible entrada de 3.000 nous con-

ductors, també denuncia que  les
condicions laborals que Cabify
ofereix als seus treballadors són
precàries. 

Per tot plegat, el sector es va
manifestar el passat mes de març
a davant del Parlament i a la pla-
ça Sant Jaume per demanar que
el Govern i l’Ajuntament actuïn
contra el que consideren compe-
tència deslleial. A l’Ajuntament li
demanen que la Guàrdia Urbana
controli més els vehicles VTC i que
demani els fulls de ruta obligato-
ris als seus conductors. Per altra
banda, volen que la Generalitat
creïi un protocol que permeti in-
terpretar la normativa i actuar en
cas que correspongui. De mo-
ment, l’Ajuntament i l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB)  ja
han donat el seu suport al sector
del taxi i recentment han presen-
tat un conjunt de mesures per fre-
nar la “inquietud i incertesa” ac-
tual, tal com ha declarat l’alcal-
dessa Colau. La proposta estrella
contempla que aviat els taxis pu-

guin ser compartits entre persones
que tenen la mateixa destinació.

CABIFY VOL CRÉIXER
Per la seva banda, Cabify va anun-
ciar a finals de març que té previst
multiplicar la seva oferta a Bar-
celona. El director general de Ca-
bify a la ciutat, Oriol Sanleandro,
va voler enviar un missatge clar i
directe durant una compareixen-
ça pública. “Hem vingut per  que-
dar-nos a Barcelona” , va afirmar
Sanleandro. Al mateix temps, va
reivindicar que “Cabify és 100% le-
gal i complim amb la normativa vi-
gent. No tenim por perquè no es-
tem fent res dolent”.

Les previsions de l’empresa,
que actualment té una flota de 50
cotxes a la ciutat, són quintuplicar
aquesta xifra abans de l’estiu. A
banda, estan a l’espera que es re-
solguin els processos judicials que
podrien alliberar més de 3.000 lli-
cències VTC. 

Sobre les crítiques que rep
Cabify del sector del taxi, Sanle-

andro es va defensar i va afirmar
que l’empresa compleix amb les
seves obligacions tributàries, tre-
balla amb empreses amb llicència
VTC i no capta serveis al carrer, ja
que va recordar que hi ha una con-
tractació prèvia a través de l’apli-
cació mòbil. 

Per conèixer l’opinió d’alguns
dels conductors de l’empresa,
aquesta publicació ha fet més
d’un viatge amb Cabify. Durant un
dels viatges, el conductor, pre-
guntat sobre com valora la seva fei-
na, respon el següent: “Les con-
dicions... doncs són les que són.
Suposo que com a moltes feines,
però jo estava a l’atur i ara tinc fei-
na. S’ha de vigilar perquè si em po-
sen una multa la pago jo, però en
general estic content”. Un altre tre-
ballador, que explica que fan torns
de 12 hores, també remarca que
“és millor això que està a l’atur”. 

Caldrà veure, a partir d’ara,
quin és l’escenari que s’acaba di-
buixant en el sector del transport
privat amb conductor.

La batalla del transport privat
» El sector del taxi denuncia competència deslleial en els nous formats de mobilitat amb cotxe i xofer
» Posa Cabify en el punt de mira, mentre l’empresa es defensa i anuncia que vol créixer abans de l’estiu

Albert Ribas
BARCELONA

Taxis i Cabify, un conflicte que sembla lluny de solucionar-se. Fotos: Cristian López i Cabify
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27 de setembre de 2015. Junts pel Sí
guanya les eleccions amb 62 diputats. La
CUP s’enfila fins als 10. Total: 72 diputats
a favor de la independència -la majoria ab-
soluta són 68-. I què deia el programa de
Junts pel Sí si s’aconseguia aquesta ma-
joria? El següent: en 18 mesos un Govern
de concentració prepara les estructures
d’Estat -en paral·lel es fa un debat ciuta-
dà i un procés constituent-, el Parlament
declara la independència i se celebren elec-
cions constituents.

Dilluns 27 de març de 2017. Han pas-
sat els 18 mesos des del dia de la celebra-
ció de les eleccions. I què ha passat? No es-
tem en l’escenari dibuixat fa un any i mig.
Això, però, no vol dir que els polítics in-
dependentistes hagin estat de braços ple-
gats, ni de bon tros. Hi ha hagut canvis en
les previsions, alguns d’ells provocats per
l’estret marcatge de l’Estat i les resolucions
del Tribunal Constitucional (TC).

Mirem enrere. 9N del 2015. Data sim-
bòlica -se celebra el primer aniversari de la
consulta- que el Parlament aprofita per
aprovar la declaració rupturista i posar en
marxa el camí de la desconnexió. C’s, PSC
i PP reaccionen i presenten un recurs

d’empara al TC, que acabarà anul·lant la de-
claració. Canvi d’any i canvi de president.
Puigdemont és investit el 10 de gener del
2016. Un mes més tard, comencen els trà-
mits per redactar les tres lleis previstes a la
declaració de ruptura anul·lada pel TC. 

El calendari avança i la determinació del
Govern i la CUP també. El Parlament
aprova, el mes de maig, la llei de protecció
social, embrió de la futura seguretat social
catalana. Està a punt d’arribar el canvi de
rumb més important. Puigdemont, després
de superar una qüestió de confiança -29 de
setembre-, fixa un nou full de ruta: “O re-
ferèndum, o referèndum”. L’horitzó, la
tardor del 2017. A finals d’any la societat ci-
vil torna a agafar protagonisme i es crea el
Pacte Nacional pel Referèndum.

Arriba el 2017. Junqueras inaugura
durant el febrer la primera de les 15 noves
oficines de l’Agència Tributària catalana. El
mes següent, març, s’aproven els pressu-
postos -ara amb les partides sobre el refe-
rèndum suspeses pel TC- i es reforma el re-
glament del Parlament per poder aprovar
les lleis de desconnexió en lectura única. Ara,
ja al mes d’abril, Junqueras ha dit que la data
del referèndum es fixarà d’aquí a un parell
de mesos, és a dir, previsiblement al juny.

Amb tot, 18 mesos després, i amb les in-
habilitacions de Mas, Ortega, Rigau i Homs
també sobre la taula, Catalunya no és inde-
pendent, però la partida definitiva ja és aquí.

» Esgotat el termini de 18 mesos per declarar la independència, Govern i CUP miren cap a la consulta
» El balanç d’aquesta etapa deixa un escenari amb avenços importants però també amb mancances

Albert Ribas
BARCELONA

Esprint final per al referèndum

RENÚNCIES4Durant aquests 18 mesos, el
Govern i la CUP han fet passos endavant
en la lluita cap a la independència. En el
camí, però, també han quedat promeses go-
vernamentals que no s’han fet realitat. 

L’incompliment més evident és, lògi-
cament, el de la proclamació de la inde-
pendència, que havia de dur a unes pos-
teriors eleccions constituents, a l’elabora-
ció d’una Constitució catalana i a un refe-
rèndum per aprovar aquest text legal. El
canvi de rumb que va significar l’aposta de
Puigdemont pel referèndum va trencar
aquest esquema, amb el qual Junts pel Sí
s’havia presentat a les eleccions del 27S.

A banda d’aquesta qüestió, també es pot
considerar un incompliment, un cop trans-
correguts aquests 18 mesos, el desconei-

xement que hi ha al voltant de la llei de tran-
sitorietat. Està registrada però no s’apro-
varà de forma immediata. 

També cal parlar de la Hisenda Pròpia.
Ara mateix és una realitat que està lluny de
funcionar a ple rendiment, tot i que es trac-
ta d’un dels pals de paller de la construc-
ció d’un hipotètic nou Estat. La previsió del
govern -qui lidera la qüestió és la conselleria
d’Economia, amb Oriol Junqueras al cap-
davant- és tenir-la enllestida el pròxim mes
de setembre. S’han fet avenços, però cal-
drà veure quin és el ritme d’ara fins al se-
tembre i, sobretot, què passa amb el refe-
rèndum. La gestió total dels impostos no-
més és un escenari viable si el referèndum
es fa, es guanya i s’aplica el resultat. Per tal
que això passi, primer s’ha de celebrar.

Què no s’ha complert per ara?
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Un diari plural

per Gemma Aguilera

4La curiosa amnistia de la CUP 

Haver participat del règim del 78
no és un crim. Era i és una op-
ció política, social i econòmica le-
gítima. De fet, durant trenta
anys, tots els partits catalans
amb representació parlamen-
tària a Catalunya i a Madrid,
d’esquerra a dreta, n’han pres
part amb més o menys entu-
siasme. De vegades fent escara-
falls pensant en els seus electors,
en altres ocasions posant-s’hi bé
i, fins i tot, votant entusiàstica-
ment a favor de la investidura de
presidents del PP i del PSOE.
També la CUP, que es va pre-
sentar a unes eleccions autonò-
miques el 2012 per primera ve-
gada, ha format part, de forma
col·lateral, del règim del 78, si te-
nim en compte que el Parlament
català era absolutament obe-
dient amb les regles del joc fi-
xades a la Transició.

Fins que una part substan-
cial de la societat civil va dir prou
i va sortir al carrer per exigir als
partits d’obediència catalana
que posessin punt final a la llar-
ga etapa autonomista del país.
Per primera vegada, els catalans
ja no interpel·laven Madrid per
pidolar una millora del tracte co-
lonial, sinó que es reivindicaven
com a sobirans. I va ser a partir
d’aquest canvi social i nacional
al carrer que els partits que ara
segueixen el full de ruta van
entrar en l’anomenada era post-
autonòmica i pre-independent.

Tant se val si un indepen-
dentista ho és des que va néixer
o se n’ha fet. Tan respectable és
un independentista que no ha
faltat mai al Fossar de les Mo-
reres i que conserva el carnet de
militant de Nacionalistes d'Es-

querra com un senyor que par-
la castellà i s’ha afiliat a Súma-
te per deixar un país millor als
seus fills, o un convergent de tota
la vida que va brindar amb el
Pacte del Majestic. No sobra ni
un sol vot, i totes les raons que
portin algú a pensar que viurà
millor en un estat construït des
de baix i amb pilars netament
democràtics, són igualment le-
gítimes.

Però aquí la CUP fa una ex-
cepció, l’expresident Artur Mas.
L’expulsa del procés i insisteix a
enviar-lo a la paperera de la
història perquè ha participat
del règim, sense que importi
gens que ara defensi un estat
lliure i democràtic com ells. “No
volem que representi interna-
cionalment el procés, CDC ha
participat en una trama cor-
rupta emparada pel règim del
78, i en el moment en què aquest
règim li ha deixat de donar su-
port, el rei ha quedat nu i ha per-
dut la immunitat”, va dir Benet
Salellas a Mas en el marc de la
seva compareixença al Parla-
ment per explicar el finançament
de CDC arran del cas Palau. És
evident que Artur Mas ha estat
part del règim. Ell no ho nega
pas. Com tampoc es pot negar
que va fer tots els esforços pos-
sibles per mantenir connectada
Catalunya a Espanya. Fins que
va arribar a la conclusió que no
seria possible. 

A Mas la CUP no el perdona.
Però no és una causa contra els
convergents, perquè els cupaires
no han demanat pas esborrar del
mapa Carles Puigdemont, Jor-
di Turull, Francesc Homs, Joa-
na Ortega o Irene Rigau, per po-

sar alguns noms de persones
que, com a membres de CDC,
van passar de l'autonomisme a
l'independentisme igual que
Mas. És una causa personal.
Costa de creure que aquest re-
buig tan visceral estigui justifi-
cat pel fet que Mas hagi format
part del règim del 78 i, encara
per demostrar judicialment, si és
responsable i coneixedor d'un fi-
nançament il·legal de CDC. En-
tre els 300.000 votants de la
CUP també hi ha independen-
tistes nouvinguts que han votat
algun partit del règim -ho eren
tots-, però que han arribat a
aquest partit atrets per la lluita
al carrer i la transformació social
que proposa.

És evident que amb Mas la
CUP fa una excepció. D’inde-
pendentistes que han format
part del búnquer espanyol n’hi
ha a cabassos. I la CUP els ha
perdonat tots. Ha perdonat ERC,
que va investir Rodríguez Za-
patero i va fer president de la Ge-
neralitat, per dues vegades, un
candidat del PSC. Ha perdonat
els socialistes que van deixar el
PSC -un partit del règim i amb
casos de corrupció aquí i allà- per
passar-se a ERC, i ha perdonat
també els militants de la Unió
Democràtica de Duran Lleida i
el cas Pallerols que van fundar
Demòcrates de Catalunya. I per
descomptat, la CUP ha perdonat
els companys d’ICV i d'EUiA que
ara són ‘Comuns’ que esperen el
permís d’Espanya per poder ex-
ercir el dret a decidir. De règims
imperfectes n’hi ha per donar i
per vendre...

Publicat a El Món.cat

per Jordi Lleal

El president Carles Puigde-
mont i Raül Romeva han fet re-
centment una gira per la cos-
ta est dels EUA, visitant les ciu-
tats de Boston, Washington i
Nova York. Els mitjans oficia-
listes i unionistes espanyols
s’han afanyat a explicar que no
s’han reunit amb ningú im-
portant ni han aconseguit el re-
coneixement de Catalunya com
a subjecte polític. Mentres-
tant, els nostres “ambaixa-
dors” van fent camí, van de país
en país per explicar el nostre
projecte per la independèn-
cia. Alhora, Rajoy continua
amb el seu tarannà immobi-
lista. “Jo em limito a fer com-
plir la llei”. Això ho diu un po-
lític que presideix el govern de
l’Estat espanyol com a cap del
poder Executiu i que és presi-
dent del partit més votat al
Congrés, on es dirimeixen les
causes territorials, econòmi-
ques i socials com a poder Le-

gislatiu. Per tant, no és feina del
poder Judicial, amb la fiscalia
i els tribunals, fer complir les
lleis? Si Rajoy no ho entén
així, no faria falta l’Executiu!
D’això se’n diu, pels funciona-
ris públics, “deixadesa de fun-
cions”, cosa que està castigada
pel codi penal. Diuen que els
partidaris del procés tenen
massa pressa i pel que sembla
els que tenen pressa són els
unionistes, que parlen del fra-
càs del reconeixement. No és
cert. Ara anem a explicar-nos
perquè coneguin qui som i què
volem. El reconeixement el
demanarem després del refe-
rèndum, de si surt SÍ, d’haver
redactat i aprovat la nova Cons-
titució, d’haver fet noves elec-
cions, d’haver declarat al Par-
lament la independència. Ales-
hores farem el recorregut per
tots els estats del món, dema-
nant-los el reconeixement de
Catalunya com a nou estat.

Un diari participatiu

4(Re)coneixement

#Condol

@rcodines: Perdem la Carme Chacón, una
dona lluitadora, una dona treballadora.
Molt injust. Massa jove. Tristesa. El meu
condol.

Actualitat a la xarxa

#Fake #CafèAmbLlet

@CCatalaNegocis: Segons els pressu-
postos de Montoro, l'Estat només invertirà
a Rodalies 271M dels 1.900M promesos
per Rajoy. Res de nou. #Marxem.

@OgiBCN: #DeAlfonso acaba de dir que
tenia una gran relació amb el #Cafè-
AmbLlet i que hi intercanviava mails...
@AlbanoDante76, res a dir?
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@Ajaumandreu: Imagino a Rufián en-
sayando durante semanas ante el espejo
eso de "nos veremos en el infierno, gang-
ster". En plan "are you talking to me?".

@OriolMartin: L'atac a Síria amb armes
químiques és una vergonya! Quina classe
d’ésser humà fa això? Doncs un monstre!
Ni més ni menys.

@gandhiloquent: S'ha acabat el bròquil.
Aquest any els independentistes no hem
de fer la declaració de la renda, que la
facin només els que els hi retornin.

Opinió en 140 caràcters

Un diari obert

Un diumenge qualsevol que passeges pel
món, vas i et trobes amb una fira mo-
dernista. I hi fas una ullada. I quan aca-
bes de voltar-la, l’única pregunta possi-
ble és: modernista?

¿Per què és modernista una fira on hi
ha el senyor dels pastissos industrials “ar-
tesans”, la senyora dels embotits, els xi-
cots de les pizzes, la paradeta dels estris
de fusta per a la cuina, la noia dels co-
llarets i les arracades, el noi de les olives,
la parella dels formatges i la resta de per-
sonatges habituals de totes les fires, en
diguin “modernistes”, “medievals” o
“naturals”?

Abans n'hi havia alguns que encara
es disfressaven, ara ja ni això. Millor, per-
què no cal mantenir la farsa més temps.
Al costat de 3 o 4 que sí, que “s’ho fan
ells”, hi ha coses realment esperpènti-
ques. La vegada que la senyora dels em-
botits ha tingut més a prop un porc ha es-
tat veient The Mupphets i era la porca
Peggy. El senyor dels pastissos, que a to-
tes les fires són exactament iguals, no ha
entrat en un obrador ni per passar a re-
collir la mercaderia que ven. I els de la pa-
radeta que venen unes coses horroroses
que se suposa els nens han d'acolorir te-
nen tan clar on van que a la fira moder-
nista hi apareixen guarnits de medievals
i a la medieval hi van d'astronauta.

Això sí, els preus són de boutique del
gourmet. Esclar, tot és tan artesà i tra-
dicional... Inclòs el trosset ínfim de for-
matge natural, ecològic i no-sé-quantes
coses més que val 12 euros i que et trans-
met aquell enyorat gust de serradures ca-
ducades. O aquella imatge insuperable
que vaig veure un cop en una fira, on uns

que hi venien un pa i unes coques “de l'à-
via”, les anunciaven dient que estaven
cuites “amb llenya ecològica”. Sí, a casa
no hi entra cap altra llenya que no sigui
ecològica. Bé, i del tema “àvia”, què
haig de dir-li que no sàpiga? Què vol dir
que una cosa és de “l'àvia”? Que està ca-
ducada? I si resulta que l'àvia no sabia
cuinar?

Bé, la bona notícia és que, almenys,
ha passat la febre i ja no fan cap lipdub,
ni cap mannequin challenge, ni cap
flashmob, ni cap ice bucket challenge, ni
altres invents del dimoni.

Però mentre observava el panorama
m’he adonat que totes les parades ac-
ceptaven targeta. TO-TES. En canvi,
ahir vaig usar el pàrquing del Born de
BCN i resulta que allà no hi accepten tar-
getes. Has de pagar-lo en efectiu! En un
món on fins i tot als modernistes, als me-
dievals i als de l'àvia que fa pa amb llenya
ecològica els pots pagar amb targeta, re-
sulta que en un pàrquing del centre de la
ciutat de fires, congressos i pisos turístics,
si no hi portes efectiu, ja pots sortir i anar
a buscar-lo a un caixer. Bé, si vols treu-
re el cotxe, esclar. I troba'l (el caixer), que
cada cop n'hi ha menys. Ah, i si l'estada
val 8 euros (poso per cas), com que la mà-
quina no torna bitllets i el bitllet més pe-
tit que dispensen els caixers és de 20, surts
d'allà amb un canvi de 12 monedes d'eu-
ro. Certament molt útil per si fa vent. Bé,
o per si vols dedicar-los a pagar en efec-
tiu el formatge amb gust de serradura ca-
ducada de la fira galàctica. Ai no, que era
medieval... O era modernista?

Publicat a El Nacional.cat

per Iu Forn per Sergi Villena

De manera inesperada, el Barça de bàs-
quet ha decidit fer canvis en el seu or-
ganigrama. Es crea la nova figura de di-
rector de gestió, que en principi serà igu-
al d'important que la de director espor-
tiu. Sorprèn especialment el moment es-
collit, justament quan l'equip encara la
fase final de la temporada. Externament
s'interpreta com l'assumpció del fracàs,
i que es dóna ja aquest any per perdut.
No és un bon senyal, però també és cert
que els resultats fins ara han estat tris-
tament decebedors. L'abanderat d'a-
quest canvi de rumb, que es materialit-
zarà la pròxima campanya però que ja
comença a fer camí, és un exjugador de
la secció de bon record per a l'afició: Nac-
ho Rodríguez.

La primera impressió des de fora és
que el malagueny ve a posar ordre en la
gestió i planificació de l'àrea, aspecte que
no deixa en molt bon lloc l'actual res-
ponsable esportiu Rodrigo de la Fuen-
te. Si treballaran plegats o aquest darrer
serà rellevat de les seves funcions pel
Nacho, el temps ho dirà. També caldrà
veure quina decisió es pren amb l'en-
trenador. De fet Bartzokas va deixar clar,
després de conèixer el nomenament
de Rodríguez, que la secció ja disposa ac-
tualment d'una excel·lent organització.
Potser les seves paraules denoten certa
contrarietat amb la decisió sobtada de
redreçar l'estructura quan encara no s'ha
acabat aquesta temporada. Veurem si l'a-
posta per Bartzokas es prorroga l'any vi-
nent, o bé s'opta per un altre tècnic. Se-
gurament, el grec continuarà o no en
funció dels dos mesos i escaig que que-
den de temporada. És previsible que el
paper que faci l'equip a la Lliga, que és

l’única competició en la qual encara està
viu, marqui el seu futur. El nom de Ja-
sikevicius (com Rodríguez, un altre in-
tegrant de la plantilla que va aixecar la
primera Eurolliga del club al 2003) ja
plana en l'ambient com a possible en-
trenador de cara a l'any que ve.

Un altre punt capital és la configu-
ració de la plantilla. Molts jugadors
han envellit i s'han acomodat, i s'impo-
sa una renovació profunda. En la llista
de tasques: gestionar el final d'un mite
com Navarro, acomiadar pesos pesants
que es troben en clara davallada, i escollir
amb criteri les noves incorporacions. Fei-
na difícil però absolutament necessària.
En principi, sembla que hi haurà un nu-
cli dur que girarà al voltant de Tomic i
Rice com a pilars, i la clau estarà en sa-
ber complementar-los amb reforços de
nivell. De totes maneres res és descar-
table, i fins i tot, tant el base nord-ame-
ricà com el pivot serbi podrien ser aco-
miadats. La promoció dels jugadors de
casa també serà important, i Nacho
Rodríguez ja ha parlat que aquesta serà
una de les apostes del seu projecte. Els
noms de Peno, Kurucs o Diagne apa-
reixen en l'horitzó com a peces que tin-
dran pes específic en el Barça del futur
més immediat. 

El que està clar és que l'afició del Pa-
lau té en aquests moments la moral per
terra, i la seva confiança en les opcions
de guanyar l'ACB és pràcticament
nul·la. Aquests canvis en l'organigra-
ma no semblen el més engrescador a
hores d'ara, però és important que es
comenci a treballar el més aviat pos-
sible per a revertir la situació. Un altre
any com el present seria inadmissible.

4Presa de pèl 4Reestructuració

Parlen els
veïns

Julián
“No és el mitjà de
transport que més
faig servir, però
quan l’he hagut d’u-
tilitzar no he trobat
que el servei sigui
tan dolent com al-

gunes persones diuen. Sé que d’aquí a poc
els treballadors volen fer una vaga i espero
que els problemes se solucionin.”

Belén
“Sí. L’única cosa que
potser m’agradaria
que es millorés seria
allargar el servei
tota la nit, com es fa
els dissabtes, però
en general no crec

que puguem queixar-nos del servei. Tam-
bé crec que se solucionen ràpidament les
incidències quan es detecten.”

Jordi
“És millorable, es-
pecialment pel que
fa a la freqüència
de pas en les hores
punta o l’accessibi-
litat a algunes esta-
cions. Crec que el

metro ha de funcionar a la perfecció
perquè tots els que vivim a la ciutat no hà-
gim de fer servir el cotxe.”

Alex
“En absolut. El pri-
mer que s’hauria de
resoldre és la fre-
qüència de pas dels
combois, especial-
ment a primera
hora del matí, per-

què anem estrets com sardines. I si fan va-
gues, com passarà aviat, que obrin els
torns perquè tots puguem passar.”

Estàs satisfet amb el servei actual de metro?
per Toni Enguix
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EDUCACIÓ415 nous centres i 6
instituts escola més. Aquesta és
una de les dades més destacades de
l’oferta escolar inicial que el depar-
tament d’Ensenyament ha posat a
disposició de les famílies durant el
període de preinscripció, que com
cada any ha tingut lloc entre finals
de març i principis d’abril –el procés
de matrícula, però, no es tancarà fins
al setembre–. Una oferta que, a
més, presenta més grups de P3 i de
primer d’ESO que l’any passat, es-
pecialment en l’ensenyament públic.

Concretament, per a P3 s’ofe-
reixen inicialment un total de 77.220
places –1.280 més que les del curs
actual–, mentre que hi haurà 3.154
grups –99 més–, dels quals 2.164 co-
rresponen a l’escola pública i 990 a
la concertada. 

Pel que fa a primer d’ESO, hi ha
disponibles 83.502 places –1.782
més que el curs actual–distribuïdes
en 2.818 grups, 94 més que en la
passada preinscripció. D’aquests,
1.851 són a centres públics i 967 a
concertats. Tanmateix, el Govern
destaca que tots els grups, inde-
pendentment de la titularitat –siguin
d’escoles públiques o concerta-
des–, es revisaran i s’adequaran a la
realitat derivada de la preinscripció

d’enguany i el procés de matrícula.
De fet, aquests càlculs s’han realit-
zat d’acord amb una ràtio de 25
alumnes a P3 i 30 a primer d’ESO. 

CRITERIS ACORDATS
Tot i això, la consellera d’Ensenya-
ment, Meritxell Ruiz, assenyala que,
“en funció de la complexitat del
centre”, la ràtio es podrà acotar a 27
alumnes al primer curs de Secun-
dària. Paral·lelament, la Generalitat
també ha acordat amb les admi-
nistracions locals que els centres que
enguany han establert la ràtio de P3
a 22 alumnes la puguin mantenir el
curs vinent. “Hem vetllat per la con-
tinuïtat dels projectes educatius”, as-
segura Ruiz, que també destaca
que s’ha tingut cura de la “distribu-
ció equilibrada” de l’alumnat amb
necessitats educatives específiques
(NEE) i la “creació d’instituts escola per
reduir l’abandonament escolar i
millorar la continuïtat educativa”. 

Els sis nous instituts escola són
el de Gavà Mar (Baix Llobregat), Tri-
nitat Nova, Antaviana i El Til·ler
(Barcelona), Torre Queral (Lleida) i Es-
cola Mediterrània (Tarragona).

En aquest sentit, Ruiz ha afirmat
que enguany “hi ha un increment
important en inversions”, fet que

també es tradueix en els 15 nous
centres de primària i secundària. 

PREINSCRIPCIÓ
La preinscripció arribava amb tres no-
vetats respecte dels criteris d’admis-
sió dels alumnes. La primera fa refe-
rència a les llistes d’espera de cada
centre, en les quals constaran no no-
més les sol·licituds que els pares ha-
gin demanat com a primera opció,
sinó també les que s’hagin demanat
en qualsevol altra que sigui preferent
a l’opció assignada. “Això vol dir que
t'avisaran quan hi hagi vacants tam-
bé en la segona o tercera opció”, con-
creta Ruiz. La segona novetat és que
a principis del curs vinent, els centres
publicaran una llista dels nous alum-
nes i informaran de les vacants. 

A més, enguany els alumnes
han hagut de fer servir el seu iden-
tificador a l’hora d’efectuar la preins-
cripció, el qual consta en el Registre
d’alumnes de Catalunya (RALC). 

Per últim, la consellera destaca
que “s’intensificaran les mesures per
detectar el frau”, fins al punt que En-
senyament pot demanar als cen-
tres la documentació justificativa
i citar les famílies per comprovar si
tot encaixa. El frau comporta la pèr-
dua del dret de prioritat.

Preparats per al nou curs
» Ensenyament posa a preinscripció més grups de P3 i de primer d’ESO per al pròxim any

» La consellera Meritxell Ruiz anuncia l’obertura de 15 nous centres educatius i 6 instituts escola

INCLUSIÓ4La consellera d’En-
senyament també detalla que un
dels objectius del departament és
“afavorir la integració de l’alumnat
amb necessitats educatives espe-
cífiques (NEE) mitjançant una dis-
tribució equilibrada en els cen-
tres” que integren el Servei Educa-
tiu de Catalunya. 

En aquest sentit, valora la feina
del Síndic i els compromisos del de-
partament. Ara, seguint aquesta lí-
nia, s’estan adoptant un seguit de
mesures en el procés de preins-
cripció i matrícula. 

Una d’elles s’ha implementat
abans del procés. Es tracta de la pla-

nificació de les places disponibles,
mitjançant una detecció prèvia de
les necessitats específiques de l’a-
lumnat i orientació a les famílies. 

En segon terme, es faran ac-
tuacions específiques d’acom-
panyament i acollida dels alumnes
amb NEE als centres educatius,
“fent servir tots els instruments a l’a-
bast per afavorir l’escolarització
equilibrada d’aquests escolars”, in-
formen des d’Ensenyament. 

I ja per últim, s’han limitat les
matrícules que es poden fer fora
de termini a centres amb una
elevada concentració de proble-
màtiques socials. 

Atenció específica

La consellera Ruiz destaca que amb la preinscripció d’enguany hi ha “més oportunitats per a les famílies i més transparència”. Fotos: Arxiu / Infografia: Línia

ensenyament.gencat.cat
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HABITATGE4El fenomen que
consisteix en la compra, per part
d’un grup inversor, de tot un
bloc d’edificis amb els llogaters de
tots els pisos, o d’uns quants, a
dins, té un nou cas al districte. Si
fa unes setmanes es va conèixer
la situació dels veïns del número
37 del carrer Leiva, al barri
d’Hostafrancs, ara Betevé ha pu-
blicat un nou cas. Es tracta d’un
edifici del carrer Lleida, concre-
tament al número 38, al barri del
Poble-sec.

L’edifici té 24 pisos, dels quals
n’hi ha de buits i d’altres amb llo-
gaters vivint-hi. Des de fa dos me-
sos el grup inversor ha posat en
marxa la reforma de la façana i
dels pisos buits. En alguns dels
llogaters, els nous propietaris els
han ofert diferents quantitats de
diners per marxar del pis abans
que acabi el seu contracte de llo-
guer. Es tracta d’una pràctica
del tot legal però que està causant
preocupació a les autoritats mu-
nicipals pel creixement del nom-
bre de casos.  De fet, l’Ajunta-
ment, que ha qualificat en diver-
ses ocasions  aquesta pràctica
d’”especulació immobiliària”, ja
ha dit que vol intentar evitar
aquestes pràctiques.

En declaracions a Betevé, un
dels veïns d’aquest edifici ha
explicat que li han fet diverses
ofertes per deixar el pis. La pri-
mera va ser de 1.500 euros,
mentre que l’última era el doble.
Tot i així, ho ha rebutjat perquè
està pagant un lloguer de 770 eu-
ros, un preu que ara, diu, no li
permet trobar un pis de les ma-
teixes característiques al mercat. 

A banda d’aquest cas, a la fin-
ca hi ha entre sis i vuit veïns a qui

el lloguer se’ls acabarà aviat. La
resta tenen lloguers de llarga du-
rada i no estan afectats per la
nova situació.

MANUAL DEL LLOGATER
Per tal que els llogaters puguin te-
nir més informació sobre quins
són els seus drets, el Sindicat de
Barri Poble-sec va presentar fa
uns dies una de les seves prime-
res iniciatives, el manual de de-
fensa del llogater. El manual de-
talla quines opcions té el llogater
si la propietat li apuja el preu o
com actuar davant la sospita
d’un possible pis turístic il·legal. 

En paral·lel, fa poques set-
manes es va presentar al Centre
Social de Sants un nou col·lectiu
conformat per llogaters de la ciu-
tat que s’han organitzat per fer
front a l’augment dels preus del
lloguer i per reivindicar el dret a
l’habitatge. La nova entitat, bate-
jada amb el nom de ‘Desllogades’,
denuncia que, tot i haver sortit de
la crisi, un 60% dels veïns viuen

amb un sou de 1.200 euros, o
menys, mensuals amb el qual
“han de llogar un pis de 60 metres
quadrats a la ciutat que costa uns
1.020 euros i, a més a més, pagar
el gas i l’electricitat que s’ha apu-
jat en un 70% des de l’any 2008”.

Un dels objectius de Desllo-
gades és treballar per exigir “un
preu públic i regular el lloguer per
posar fi als abusos contractuals
per part de les immobiliàries”. De
moment, però, sembla que aquest
objectiu serà complicat, ja que el
ministre de Foment, Iñigo De la
Serna, va descartar fa pocs dies
regular el preu del lloguer, tal com
li havia demanat l’alcaldessa Co-
lau. Les competències en aques-
ta matèria són de l’Estat. 

LEIVA 37, AMB LA SÍNDICA
D’altra banda, la setmana pas-
sada els veïns del bloc del carrer
Leiva 37 es van reunir amb la
Síndica per explicar-li “l’espe-
culació immobiliària” de la qual
asseguren ser víctimes.

Una imatge de l’edifici abans de l’inici de les obres. Foto: Google Maps 

Compren un edifici del carrer
Lleida amb els llogaters a dins
» El grup inversor ofereix a alguns veïns marxar a canvi de diners
» Des de fa 2 mesos hi ha obres a la façana i als pisos que estan buits

Inquietud veïnal pel nou local
del Centre Cultural Islàmic 

LA BORDETA4Un grup de veïns
del carrer Súria, del barri de la
Bordeta, han mostrat recent-
ment la seva preocupació pel
trasllat del Centre Cultural Is-
làmic de Sants als baixos d’un
edifici d’aquest carrer.

Aquests veïns van fer públi-
ca la seva preocupació en una
reunió celebrada el passat 28 de
març amb responsables del Dis-
tricte. Durant les diferents in-
tervencions, un dels veïns va
afirmar que volien saber perquè
el Centre Cultural Islàmic “no
continua a Can Batlló, perquè
han de venir als baixos d’un edi-

fici de veïns”. Els veïns van ex-
pressar la seva preocupació per
la concentració de persones
que hi pot haver en aquest es-
pai, que també fa de mesquita,
i el soroll que es pot generar. La
nova mesquita podrà acollir
entre 25 i 30 persones per ora-
ció i entre 100 i 150 persones els
divendres.

Per la seva banda, en decla-
racions a El 3.cat, el president
del Centre Cultural Islàmic, Mo-
hamed Boutaliss, ha afirmat
que  durant els 35 anys que
porta al barri “mai m’he trobat
amb cap problema”.

Sants diu adéu a Anselm
Cartañà i a Francesc Esparza

DOL4L’activista veïnal sant-
senc Anselm Cartañà va morir la
setmana passada a 88 anys des-
prés d’una llarga trajectòria en-
tre el teixit associatiu santsenc.

Cartañà, molt estimat al ba-
rri, va rebre la Medalla d’Honor
de Barcelona l’any 1997, va llui-
tar durant molts anys per la
memòria del barri, al mateix
temps que va ser un ferm de-
fensor del català. També va ser
l’impulsor de la donació de l’ar-
xiu històric de Sants, que es va
encarregar d’evitar la pèrdua
dels referents històrics dels po-

bles abans que s’unissin a Bar-
celona. Cartañà va ser home-
natjat pels seus veïns fa quatre
anys. L’acte va servir perquè
l’espai polivalent de l’Arxiu Mu-
nicipal del districte passés a
portar el seu nom.

D’altra banda, Sants també
ha dit adéu al locutor Francesc
Esparza, col·laborador de Sants
3 Ràdio i presentador i director
de l´històric programa ‘Sants
Sardana’. Des d’El 3.cat han
volgut destacar “l’empenta i el
gran rigor” que caracteritza-
ven la figura d’Esparza.

Projecte veïnal | L’Hortet de la Farga podria desaparèixer
L’Hortet de la Farga, al barri de Sants, podria desaparèixer. Caixabank, propietària dels 

terrenys i de l’edifici afectat, ha acceptat l’oferta d’un comprador. La situació, però, podria
canviar, ja que el Districte ha anunciat que té la intenció d’exercir el dret de tempteig i re-

tracte. Els terrenys els utilitza la Comissió de Festes de la plaça de la Farga des de fa 35 anys.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
9 | líniasants.cat12 abril 2017



| 10 líniasants.cat 12 abril 2017 Sants-Montjuïc

La millor Núria Feliu es llueix
en un concert al Barnasants

MÚSICA4La cantant santsen-
ca Núria Feliu va tornar a de-
mostrar tot el seu talent dis-
sabte passat durant el concert
que va oferir, en el marc del fes-
tival Barnasants, al Casinet
d’Hostafrancs.

Feliu, que celebrava els seus
75 anys, va reivindicar la seva fi-
gura amb l’espectacle ‘El Cafè de
les Cantantes’, que va tenir com
a fil conductor les històries de la
seva besàvia Carolina, que va
emigrar al Brasil dues vegades i
que entre aquestes dues etapes
va tenir ‘El Cafè de les Cantan-
tes’ al carrer Vallespir. Durant
més d’una hora, Feliu, acom-
panyada de les seves tres nebo-
des -l’Eulàlia, la Marina i la Mi-
reia- i del presentador Albert To-

rras, va explicar com es cantaven
cobles o cuplets i com els veïns
hi anaven a ballar. El cuplet ca-
talà, va explicar Feliu, era “una
cançó de festes, de focs artificials,
de quan es feien les caramelles
o els tres tombs, eren preciosos”.  

Durant l’espectacle, l’artista
santsenca va recitar temes que
feia anys que no tocava, com ‘Les
caramelles’, ‘Els tres tombs de
Sant Antoni’, ‘El vestir d’en Pas-
qual’, un dels moments destacats
de la nit, o ‘La Marieta de l’ull
viu’. Per últim, es va projectar la
Cançó de Sants, cantada per
Feliu en els anys 70 i composta
per Guillem d’Efak i Antoni Pa-
rera. Tot plegat va servir perquè
Feliu acabés reivindicant “el
nostre poble de Sants”.

URBANISME4La plataforma Som
Paral·lel, juntament amb Recu-
perem el Teatre Arnau, han mos-
trat recentment la seva oposició a
la possibilitat que l’Ajuntament
compri el teatre El Molino.

El pronunciament d’aquestes
dues plataformes arriba després
que fa dues setmanes la Comis-
sió d'Ecologia, Urbanisme i Mo-
bilitat de l'Ajuntament de Bar-
celona aprovés, a proposta del
Grup Municipal Demòcrata, una
proposició que suposaria la pos-
sible reactivació d'un pla integral
per a l'avinguda del Paral·lel i que
va tenir els vots a favor del ma-
teix Grup Municipal Demòcrata,
Cs, ERC i PP. Barcelona En
Comú i PSC es van abstenir i la
CUP s’hi va oposar. 

Entre les mesures que inclou
la proposició, destaca la possible
adquisició per part de l'Ajunta-
ment del teatre El Molino.
Aquestes dues plataformes, però,
consideren que això “podria
comportar el rescat amb diners
públics d'un negoci privat des-
envolupat d'esquena al barri i
principal promotor de l'antic
Pla Paral·lel”. 

L’acord aprovat en comissió
implica que el govern municipal
elabori i presenti, durant els
pròxims sis mesos, un Pla Inte-

gral d’Intervenció i Millora de
l’avinguda Paral·lel que encari la
revitalització comercial, cultural,
funcional i urbanística de l’a-
vinguda. A banda de la possible
adquisició d’El Molino, les altres
mesures que es plantegen són el
suport a la dinamització cultu-
ral del Paral·lel com a eix motor
del teatre i el pla d’intervenció i
definició dels usos futurs del
Teatre Arnau. 

Per la seva banda, Som Pa-
ral·lel i Recuperem El Teatre Ar-
nau demanen un pla d'usos in-
tegral de l'avinguda elaborat

amb un ampli procés participa-
tiu i transparent. Davant “la
importància social i cultural”
de la zona, les entitats concen-
tren les seves reclamacions en
tres punts:  un pla cultural per
donar “coherència” a una forta
inversió municipal a la zona i
que tingui un “efecte pal·liatiu
sobre la gentrificació”; partici-
pació veïnal i dels sectors que in-
tegren tots els equipaments cul-
turals de l'avinguda i, finalment,
un Pla d’Usos “integral d’acord
amb les exigències d’un Paral·lel
fet a escala de les persones”.

El Molino és un teatre històric de la ciutat. Foto: Cristian López

Núria Feliu, amb les seves tres nebodes. Foto: El3.cat

Som Paral·lel rebutja l’opció que
l’Ajuntament compri El Molino 



El pròxim 13 de maig
se celebrarà la
Mostra de Comerç
a Creu Coberta,

que enguany ja arriba a l’e-
dició número onze, i que
dedicarem a la Dansa. Mol-
tes entitats d’entre les més
dinàmiques del nostre barri
i de l’entorn participaran en
aquesta jornada en la qual
tindrem dos escenaris ínte-
grament dedicats a ballar.
No us ho perdeu. Entre
elles, ens acompanyaran el
Barcelona City Ballet, La
Companyia,DancEmotion,
Xauru i The Project dance,
entre moltes altres. A més,
al migdia hi haurà l’acte ofi-
cial que es dedica, com
cada any a lluitar contra la
violència de gènere, i que
comptarà un any més amb
la participació dels grups de
dansa, també de l’Escola

Joan Pelegrí i de les autori-
tats del districte.

La dansa és un dels
temes que treballarem en-
guany a l’Associació de Co-
merciants, ja que vam
proposar a l’Ajuntament la
celebració de l’Any de la
Cultura i el Comerç, i sota
aquest paraigua es podran
realitzar un conjunt nombrós
d’activitats aquí i arreu. Du-
rant la jornada podrem veure
també una exposició sobre
dansa al Meeting Point, i una
altra sobre els Premis Talent,
amb què Creu Coberta
col·labora.

Si sou una entitat, escola,
col·lectiu o grup de dansa i
voleu aprofitar per donar-vos
a conèixer al barri no us ho
perdeu. Hi ha espai per a vo-
saltres! Podeu contactar-nos
al telèfon 93 332 17 07 o a 
albert@creucoberta.com. 

La Mostra
de Comerç

celebra el dia
de la Dansa
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JOSEP HERMOSA: “Treballem al costat 
dels comerciants per prevenir i evitar els furts”
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Josep Hermosa és l’Inspector Cap de
l’Àrea Bàsica Policial de Sants-Mont-
juïc. Amb ell hem volgut parlar d’alguns
temes de seguretat i prevenció del
nostre districte i també del nostre co-
merç. Mantenir contacte directe amb
les nostres forces de seguretat és im-
prescindible també per acompanyar el
nostre comerç en el seu dia a dia. Hi
conversem una estona.

Quins són els punts més conflic-
tius del Districte per a vostès?
Montjuïc, l'Estació de Sants? La
plaça d'Espanya? La Zona Franca?
Jo no parlaria de punts conflictius com
a tal, ja que cada espai públic té les
seves peculiaritats i la seva idiosin-
cràsia. Per  exemple,  la muntanya de
Montjuïc és un espai d’atracció turís-
tica molt important i, a més, allà s’hi
organitzen activitats i esdeveniments
que apleguen un volum molt impor-
tant de visitants i de públic.  La plaça
d’Espanya és un nus de comunicació
on conflueixen diverses vies de circu-
lació de vehicles, de transport públic
com el Metro i els  autobusos, a més
no podem oblidar les activitats i con-
gressos  de caràcter nacional i inter-
nacional de la Fira de Barcelona,  a
més de les festes i curses esportives
que es realitzen a l’avinguda Maria
Cristina; tot això també comporta gran
afluència de persones. La Zona
Franca es caracteritza per estar en

procés d’urbanització i de dinamitza-
ció econòmica, industrial.  L’Estació
de Sants és un gran nucli de circula-
ció de trens de rodalies i de gran re-
corregut, això com el TGV, la qual
cosa fa que el volum de persones que
transita per ella cada dia sigui molt
elevat. En tots aquests espais el  Cos
de Mossos d’Esquadra ha de mate-
rialitzar  la seva  responsabilitat   de
protegir a persones i els béns i de ga-
rantir la seguretat ciutadana.

Durant l'any es detecten moments
puntuals de la delinqüència?
El districte de Sants-Montjuïc és bas-
tant estable pel que fa als nivells  de
delinqüència. Les mitjanes mensuals
són molt semblants, els mesos que
normalment tenen una xifra més ele-
vada són els mesos d’estiu (juliol,
agost i setembre)  però amb una dife-
rència mínima.

Els furts i els petits robatoris, se-
gueixen sent el delicte més comès?
El delicte més habitual al districte de
Sants Montjuïc  és el furt; de tots els
delictes contra el patrimoni  que es van
produir al districte el 2016, el delicte de
furt va suposar un 62,6%. Precisa-
ment,  com dèiem abans, el districte té
un gran dinamisme comercial, turístic,
hoteler, cultural, de lleure, de trans-
ports,... cosa fa que el delicte de furt
sigui molt habitual, ja que els autors

d’aquest tipus de delicte veuen una
oportunitat en tota la concentració de
persones que es mou pel barri per
poder fer aquesta activitat delictiva.
Per aquest motiu increment la presèn-
cia policial amb agents uniformats i de
paisà dedicats a la prevenció i a la re-
acció davant d’aquesta realitat delic-
tiva. També incidim en les mesures de
seguretat que totes les persones han
d’adoptar per tal de no ser víctimes del
delicte de furt. 

Què me'n diu de les màfies i delin-
qüència organitzada? S'ha aconse-
guit eradicar els clans de la droga, i
altres grups?
El cos de Mossos d’Esquadra treballa
de forma constant i perseverant per
combatre la delinqüència organitzada,
ja sigui la que es dedica al tràfic de
substàncies estupefaents com la que
es dedica a robatoris amb intimidació
o violència  a les persones i en esta-
bliments comercials.  El cos de Mos-
sos d’Esquadra treballa de forma
reiterada i insistent  contra el tràfic de
substàncies estupefaents al districte
de Sants-Montjuïc, de fet des de se-
tembre fins aquí  hem actuat en diver-
sos domicilis i ja hem detingut un
nombre elevat de persones dedicades
a aquesta activitat il·lícita.  

Des de fa anys el terrorisme giha-
dista és un dels temes més preocu-
pants. Al districte hi ha punts
calents i espais concrets, o mo-
ments importants (com el Piromu-
sical) en els quals cal extremar
vigilància. Com es coordinen?
L’amenaça gihadista a Catalunya és la
mateixa que a la resta de l’Estat, el ni-
vell d’amenaça no ha canviat darrera-
ment i està situat en un nivell de
màxima alerta, cosa que obliga a
adoptar una sèrie de mesures  de se-
guretat adequades als espais i al nom-
bre de persones que es puguin
concentrar en determinats llocs pú-
blics, ja sigui un piromusical, un con-
cert, un lloc turístic o una estació de
tren.  La funció dels Mossos és asse-
gurar la presència policial adequada a
aquesta circumstància per tal d’exercir
la responsabilitat de protegir i donar
seguretat a la ciutadania.

De cara al petit comerciant i comerç
de proximitat, quins són els delictes
comuns i les formes més habi-
tuals?
El delicte que el petit comerciant,  co-
merciant de proximitat, pateix més so-
vint és el furt. El furt és el delicte que

no porta associada la força en les
coses, ni violència ni la intimidació en
les persones, però si que produeixen
una pèrdua econòmica per a la víc-
tima, comerciant, botiguer o client.
Normalment  es caracteritza per habi-
litat de l’autor per distreure al comer-
ciant per així poder sostreure diners o
objectes. Aquest tipus de delicte causa
inquietud i sensació d’inseguretat en
els comerciants. 

Com ho combaten? I la prevenció?
La policia de proximitat és una de les
claus  per millorar la seguretat a la via
pública i al comerç en concret. A totes
les comissaries hi ha agents adscrits
als grups de proximitat, són policies
uniformats que mantenen relació di-
recta amb  els comerciants, que en-
tren a les botigues i aporten a
l’organització policial informació del
que realment passa des de la visió de
la ciutadania (en aquest cas dels co-
merciants), aquests  agents en el con-
tacte amb el comerciant també dóna
consells de seguretat per estar alerta
i detectar  als  furtadors  i les seves
tècniques de distracció.  També tenim
agents de paisà que detecten als fur-
tadors i els agafen in fraganti en el mo-
ment de cometre el delicte. Cal
remarcar la importància de fer peda-
gogia de la seguretat entre els comer-
ciants, es tracta de sumar esforços
per millorar la seguretat en els comer-
ços,  de tal forma que extremant les
mesures de seguretat s’evitin els de-
lictes de furt. La seguretat requereix
l’esforç de tothom i la col·laboració
dels comerciants és imprescindible
per dissuadir quan es comet del de-
licte, ens ajudarà a evitar-lo i també,
en cas que s’hagi produït, a la identifi-
cació i posterior detenció dels autors.
Per tant, és bo seleccionar els mitjans
de seguretat més adients a l’establi-
ment en qüestió. En resum es tracta
de col·laboració entre policia, espe-
cialment de proximitat, i comerciants
treballant per a la seguretat de tots. 

Com va la coordinació amb la Guàr-
dia Urbana?
He de destacar l’eficàcia de la col·la-
boració policial entre el Cos de Mos-
sos d’Esquadra i la Guàrdia Urbana de
Barcelona  al districte de Sants i per
extensió a la ciutat de Barcelona. Per-
severar en la col·laboració i  la coordi-
nació és una prioritat dels dos cossos
policials  que ens aporta una millor se-
guretat.  Compartint informació  i  rea-
litzant  serveis conjunts  donem un
millor servei a la ciutadania. 
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El passat 29 de març, l’Associació
Cultural Gitana d’Hostafrancs i
l’Associació Esportiva gitana
d’Hostafrancs amb l’Associació
de comerciants Creu Coberta
vam celebrar el Dia Internacional

del Poble Gitano amb un conjunt
d’activitats al Meeting Point Creu
Coberta, que van incloure una pa-
rada durant tot el dia amb infor-
mació sobre les entitats i sobre el
col·lectiu gitano, i un concert de

Rumba Sants a les 7 de la tarda.
Moltes van ser les persones que
es van acostar a demanar infor-
mació sobre aquest col·lectiu que
és un dels més antics del barri
d’Hostafrancs.

Creu Coberta ja ha realitzat al-
gunes activitats amb les associa-
cions esmentades, com l’exposició
de fotografies de la història dels gi-
tanos d’Hostafrancs, que es podrà
veure de nou pròximament.

Creu Coberta celebra el
Dia Internacional del Poble Gitano

312 d’abril de 2017CREU COBERTA - BUTLLETÍ Nº 304



Creu Coberta
Associació de Comerciants

&

&

Qui no vol gaudir del bon temps a la primavera?
D’això no hi ha dubte, i per aquest motiu el Poble
Espanyol proposa entre abril i maig dos grans es-
deveniments a l’aire lliure per passar-ho bé en fa-
mília o amb amics. 

Del 13 al 17 d’abril, en plena Setmana Santa,
el recinte de Montjuïc obre les seves portes a la se-
gona edició de De flor en flor, festival de flors i jar-
dins de Barcelona. Decoracions florals repartides
pel recinte, exposicions d’orquídies, de bonsais, de
roses i una mostra d’aquarel·les relacionada amb
el món floral, concurs de pintura ràpida per a nens
i adults i música en directe integren la programa-
ció d’aquest certamen que es completa amb diver-
sos tallers per a grans i petits. L’entrada val 7 euros,
i només 5 euros si la compreu online! 

Del 28 d’abril a l’1 de maig i del 5 al 7 de maig
serà el torn de la Festa de la Cervesa, que enguany
arriba a la seva quarta edició. Durant aquests set
dies, cervesa i especialitats alemanyes de menjar
es combinaran amb concursos (aixecament de ge-
rres, concurs de menjar frankfurts...), tallers per
adults i nens, música en directe i, en general...
molta diversió per a persones de totes les edats i
nacionalitats!

L’entrada a la Biergarten és gratuïta per a resi-
dents a Catalunya.

El Poble Espanyol rep la primavera
amb dos grans esdeveniments

per a tots els públics

Més informació i venda d’entrades a
www.poble-espanyol.com
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Arenas de Barcelona
participa en els
Premis Talent

I tots vosaltres també ho podeu fer. Dissenya
una imatge pels futurs souvenirs , o projecta un
objecte singular, compon una cançó que ens de-
fineixi, o escriu el relat de Barcelona.

Pots guanyar 2500 euros, durem la teva cre-
ació a botigues i exposicions, la primera al “Cen-
tre comercial Les Arenes” des del 24 d’abril fins
al 4 de maig a la Plaça Central.

Lliurament de guardons el 10 de Maig a la
gala benefica contra l’Alzheimer a la sala Luz
de gas.

Tens temps fins al diumenge 16 d’abril!
Exposarem a Arenas de Barcelona a partir

de principis de maig, els millors treballs presen-
tats

Participa-hi. Tu tens talent, tu ets talent!

Informa’t a:
www.arenasdebarcelona.com
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4Recomanacions de la 
Guàrdia Urbana:

4Campanya de la 
Renda 2016

Procureu no acumular objectes de valor a
casa. En cas de tenir-ne, feu un inventari
dels objectes indicant-ne i les caracterís-
tiques, la marca, el model i el número de
sèrie de fabricació. Marqueu o graveu els
objectes amb el vostre DNI per facilitar-ne
la identificació si calgués.  Oculteu la do-
cumentació rellevant (llibretes, talonaris,
pòlisses, etc.), especialment la que con-
tingui la vostra signatura. Desconfieu dels
‘serveis tècnics’ que no hàgiu sol·licitat (ai-
gua, llum, gas, telefonia, televisió, etc.). De-
maneu l’acreditació corresponent al tèc-
nic i confirmeu per telèfon amb la com-
panyia el servei que us ofereix.

Comproveu que les portes i finestres ha-
gin queda ben tancades en sortir de casa,
incloent-hi les que donen a espais comuns
interiors (patis, terrats, celoberts, etc).  Tan-
queu la porta amb clau encara que sortiu
poca estona.  En cap cas no heu de deixar
notes a la porta indicant la vostra absència.

Tingueu sempre controlat qui té còpia
de les claus de casa vostra.  Canvieu el pany
de la porta si heu perdut les claus.  Refor-
ceu la porta amb sistemes de seguretat:
blindatge, reforç en ancoratges i frontisses,
espiell, cadeneta, baldó, etc.

Procureu no deixar indicis de la vostra
absència (plantes seques, bústia plena, per-
sianes baixades... ) La roba estesa, persianes
mig baixades o l’activació d’un programa-
dor horari d’encesa de llums són mesures
que indiquen que l’habitatge està ocupat.
Demaneu a algú de confiança que tingui
cura de casa vostra mentre sou fora i deixeu-
li un telèfon de contacte.  

No comenteu davant de desconeguts
la intenció de marxar uns quants dies.

Recordeu-vos de comprovar i con-
nectar els sistemes d’alarma, si en teniu, i
penseu a deixar els documents i objectes
de valor que tingueu en algun lloc segur
abans de marxar de l’habitatge.

per Enric Porta, Advocat - www.portasesoria.com
Porta assessoria Jurídica - Telf. 93 289 40 10per José Ángel Burrel Ferrer, Intendent en cap, UT 3 Sants-Montjuïc

Segons el calendari de l’Agència Tributà-
ria, la campanya de la renda 2016 s’inicia
el dia 5 d’abril amb la presentació per In-
ternet de l’esborrany i l’11 de maig per a la
resta de declaracions. La data de finalitza-
ció és el 26 de juny si el resultat és a in-
gressar i el 30 de juny per a la resta. 

Aquest any el programa PADRE ha
estat substituït per Renta Web.

Què és Renta Web? És un servei d’ajuda
per tramitar i presentar la declaració de la
Renda. El contribuent accedeix directa-
ment al servidor d’AEAT  i afegeix les dades
o la renda, de forma que pot tramitar fàcil-
ment el seu esborrany/declaració per a tot
tipus de rendes. No és necessari descarre-
gar un programa prèviament. 

Principals novetats per a la renda:
- Renda web: S’introdueixen noves caselles
per desglossar les despeses deduïbles.
- Rectificacions: S’ha habilitat un apartat de
rectificació d’autoliquidació, que en cas de

marcar-se, la declaració farà les funcions
d’escrit de sol·licitud de rectificació d’auto-
liquidació.
- Rendiments del treball: La quantia d’e-
xempció de rendiments de treball en es-
pècie per pagament de primes o quotes
satisfetes a entitats asseguradores per a la
cobertura d’infermetat del treballador, s’ha
augmentat a 1.500 euros.  
- Rendiments d’activitat econòmica: Des-
apareix el límit conjunt aplicable a totes les
activitats econòmiques de 450.000 euros.
Es fixa un límit de 150.000 euros. 
- Clàusula sòl: No s’inclouran en la base im-
posable les quanties que el contribuent
hagi percebut per a la devolució de quan-
titats que prèviament hagués satisfet a l’en-
titat financera per aplicació d’aquesta
clàusula. Com tampoc haurà de tributar
pels interessos indemnitzatoris percebuts.
Tanmateix, el contribuent haurà de regula-
ritzar els exercicis no prescrits.

4Els irrecuperables? 4Adéu Roca, adéu Xarles,
adéu Anselm!

Com evitar el robatori a casa per Setmana Santa

Alguns experts han batejat
als aturats majors de 50
anys com la generació dels
irrecuperables. Ens defi-
neixen com a persones que
no hem sabut adaptar-nos
al món digital i que portem
la motxilla carregada d'hà-
bits i costums d'una forma
de treballar que pertany
al segle passat.

És cert que amb l'apari-
ció d'Internet a finals dels
anys 90 i de les primeres xar-
xes socials en els primers
anys del nou segle ha can-
viat i molt la nostra forma de
comunicar-nos i per tant la
forma de treballar. 

Però no s'hauria de ge-
neralitzar pensant que l'e-
dat pugui ser un obstacle
per resoldre conflictes, per

la negociació, per una co-
municació eficaç o per  l’o-
rientació a resultats  de fet
ho portem fent tota la vida
és a dir des de fa més de 50
anys. Els majors de 50 anys
tenim un sentit de la fide-
litat a l'empresa que no te-
nen potser els més joves
que busquen un reconei-
xement constant. D'altra
banda la seva pell ja ha
patit més batalles i supor-
ten millor la pressió.

Potser una mica de raó
tinguin els "experts" però
no tota ja que el diable se-
gueix sabent-ne més per
vell que per diable.

Web:
linkedin.com/groups/83892

68/profile

per Jaume Gaixas,
fundador de +50 i de Cromek system

Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17

La primavera ha arribat al
nostre barri, però per molts
joves sempre és hivern i fa
fred!

NO TINC FUTUR!
Aquesta frase la va pro-
nunciar un noi santsenc
de 25 anys. És molt trist, oi?
El vaig voler encoratjar i
convidar-lo a lluitar com
un lleó perquè surti de la
precarietat laboral on viu
immers des de fa un temps.
Està molt ben preparat, és
treballador, educat i té ga-
nes de treballar! Aquest
noi té els mateixos proble-
mes que tota una genera-
ció de nois i noies.

Quan em va mirar als
ulls i em va dir aquesta fra-
se em va bullir la sang i rà-
pidament vaig pensar, és
urgent, molt urgent que
la societat civil doni una res-
posta i perquè no fem al-
guna cosa des de l’asso-
ciació de comerciants i pre-

parem tota una nova for-
nada de nous comerciants?

Volem apostar per la
gent jove! Com?

- Creació d'una borsa de
treball per a gent jove,

- Pràctiques i formació
en els comerços del nostre
barri

- Creació d'un codi ètic
per lluitar contra la preca-
rietat

- Aconseguir que no
vegin la feina com un càs-
tig, sinó com una manera
de guanyar-se la vida

- Valorar la seva forma-
ció i combinar-la amb l'ex-
periència

- Apostar per la res-
ponsabilitat social

- Transformar la com-
passió i la caritat en drets i
dignitat.

I potser d'aquí a un
temps escoltarem: tinc fu-
tur i no m'ha calgut ni sor-
tir del barri!

En un mes s’han marxat
per sempre tres dels refe-
rents més importants de
l’associacionisme dels nos-
tres barris. Sense cap pos-
sibilitat d’equivocar-nos
afirmem que sense per-
sones com aquestes els
nostres barris no serien
com són ara.

En Toni Roca va esde-
venir president del Secre-
tariat d’Entitats a comen-
çaments de la dècada dels
noranta, el moment en
què es començava a defi-
nir la gestió d’equipa-
ments per part de l’entitat
i portava la motxilla ben
plena de lluites associati-
ves, entre d’altres al Cen-
tre Social de Sants.

En Josep Xarles havia
estat el primer president
del Centre Social els anys
70 i no deixà d’estar mai

en la direcció de l’entitat,
sent vicepresident de la
FAVB durant vuit anys.

L’Anselm va ser el pri-
mer president del Secre-
tariat i qui, de la UEC es-
tant, va anar espigolant
entre documents i docu-
ments per acabar bastint
un important arxiu que
romandrà més enllà de la
nostra existència.

Per a nosaltres ha estat
un honor haver pogut com-
partir tantes lluites asso-
ciatives amb ells en la con-
secució d’uns barris millors.
Formen part per sempre
de la història viva dels nos-
tres barris. Se n’han anat tres
dels imprescindibles!

Gerent del Secretariat
d’Entitats de Sants,

Hostafrancs i la Bordeta
www.secretariat.cat

per Joan Manuel V. Parisi

4No tinc futur!

per Marta Bastida,
Tintea Hostafrancs

hostafrancs@tintea.com
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veïns en línia

La FAVB aprofita la seva 45a assemblea per reclamar de nou “una ciutat justa i habitable”

45 anys de lluita veïnal
ASSEMBLEA/ 45 anys després de la seva
legalització, la FAVB continua fent acti-
visme veïnal i exhibint múscul. Amb el mig
segle de vida a tocar, la federació va cele-
brar la seva 45a assemblea general el pas-
sat 25 de març al Casal de Barri de Can
Peguera, a Nou Barris. Entre altres punts, la
jornada va servir per tornar a reclamar una
ciutat “justa i habitable” i per ratificar els
principals càrrecs de la federació. L’assem-
blea també va servir perquè la FAVB mos-
trés la seva voluntat de potenciar el pla de
treball que l’actual junta d’Ana Menéndez
va dibuixar quan va guanyar els comicis de
l’any passat.

Sota el lema Barcelona no està en venda,
desenes de representants de les diferents
associacions de veïns de la ciutat van apro-
fitar per fer el balanç dels últims 365 dies i
van marcar les línies de treball que la FAVB
ha de seguir de cara al pròxim any. L’as-
semblea, que va tenir l’alcaldessa Ada
Colau, la regidora de Nou Barris Janet Sanz
i el delegat  territorial de la Generalitat Mi-
quel Àngel Escobar com a convidats, va
arrencar, com és habitual, amb l’aprovació
de l’acta anterior. També es va presentar
l’informe de gestió i es va tornar a incidir en
el pla de treball pel qual es regirà la fede-
ració en aquest pròxim any. 

El primer eix d’aquest pla vol “redoblar
el suport a les associacions veïnals, culmi-
nar el pla de comunicació i enfortir el tre-
ball en xarxa amb altres moviments
socials de la ciutat”, mentre que el segon
incideix en “la lluita contra la pobresa, la
recuperació d'una ciutat compacta i soli-
dària, el reforç de la participació ciutadana

o l'aposta per una economia verda i de
compromís social”.

El matí també havia de servir per a la
presentació de candidatures, però no va
ser necessari passar per les urnes. Així, Ana
Menéndez repeteix com a presidenta,
acompanyada per Albert Recio i Joan Ba-
lañach a les dues vicepresidències. Mar-
cel·la Güell ocupa el càrrec de secretària
amb Teresa Martínez com a vicesecretària.
La tresoreria serà per a Joan Bordetas,
mentre que els tres vocals seran Sylviane
Dahan, Josep Lluís Sabaté i Joan Vidal.

També es va anunciar la incorporació
de noves associacions de veïns a la FAVB.
Enguany se sumen a la federació les as-
sociacions de Bogatell (Sant Martí), Alerta
Poble Sec, Salvem el Turó (Sants-Mont-
juïc), Park Güell-La Salut-Sanllehy i Vall-
carca (Gràcia). 

El matí va acabar amb un torn de reso-
lucions i un torn obert de paraules on es va
condemnar “la nova onada especulativa
que ha fet que tornin a disparar-se els
preus dels lloguers”, es va aprovar una re-
solució per “combatre la contaminació i els
seus efectes sobre la salut, que implica fer
una aposta ferma pel transport públic” i es
va fer una crida a la participació en el
Fòrum Veïnal de Dones que la FAVB orga-
nitzarà durant els dies 5 i 6 del mes que ve.

Després de dinar, els assistents van
abordar les qüestions de règim intern de la
federació, incidint en assumptes com el
règim electoral o la incompatibilitat dels
càrrecs, entre altres. Un debat sobre l’habi-
tatge va ser una de les darreres qüestions
de l’assemblea abans de la seva cloenda.

REGULACIÓ/ A mitjans del mes passat, l’Ajuntament va
iniciar la tramitació de les noves normes de participació
ciutadana amb l’aprovació del projecte normatiu del nou
Reglament de Participació Ciutadana, un fet que el teixit
associatiu de la ciutat ha valorat positivament. Segons han
assegurat diferents associacions en un comunicat conjunt,
aquesta decisió de l’equip de govern d’Ada Colau signi-
fica “un avenç en relació a l’anterior normativa i obre no-
ves vies de participació fins ara no contemplades”.

Aquestes associacions, entre les quals hi ha la FAVB,
el Consell de Joventut de Barcelona, el Consell Municipal
de Dones o la Federació ECOM, entre moltes altres,
aplaudeixen aquesta nova normativa i agraeixen “l’acti-
tud durant el procés de tots els grups municipals, que en
tot moment ha estat constructiva i amb voluntat de fer
una veritable eina de participació per a la ciutat”, però mos-
tren el seu desig que aquesta postura es mantingui fins
que s’hagi d’aprovar definitivament.

Tot i això, els signants del comunicat lamenten les “li-
mitacions legals” que s’han trobat a l’hora de “concretar el
redactat de la normativa” i valoren que la participació ha
de ser “descentralitzada” respecte de l’administració i que
s’ha de sostenir en els principis de proximitat, freqüència,
incidència, voluntat política i dotació de recursos. 

Les associacions veïnals aproven
les noves normes de participació PUBLICACIÓ/ L’’inici de la dècada de 1990 és present en

l’imaginari col·lectiu com l’època dels Jocs Olímpics, però
per a la FAVB i per a la ciutat també va significar l’aparició
de la revista Carrer.

La publicació va néixer l’octubre de 1991, en un con-
text d’eufòria olímpica, i des del primer dia va voler ser quel-
com més que un mer portaveu de la FAVB, sinó una eina
de col·laboració entre sectors associatius, professionals i
intel·lectuals que reflectís les diferents Barcelones que exis-
tien i segueixen existint dins de la ciutat.

Per celebrar aquest aniversari, la federació ha publicat
una edició especial de Carrer, el número 143, que parla so-
bre la ciutat del futur. La revista es pot descarregar al por-
tal web de la FAVB (www.favb.cat).

Una edició especial 
pels 25 anys de ‘Carrer’
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REIVINDICACIÓ/ El mes passat,
la FAVB va anunciar que s’adhereix
al manifest Compromís Ciutadà
per la Meridiana que impulsa la
plataforma SomMeridiana.

El text és el resultat del treball
conjunt de diverses associacions
de Sant Andreu i persegueix que
els grups polítics es comprome-
tin a tirar endavant el projecte
d’humanització de l’avinguda.

El manifest demana que la
Meridiana ha de passar “de ser via
amb preferència dels vehicles a
via de preferència per a les per-
sones”, un espai que fomenti el
comerç de proximitat i que aju-
di a vertebrar la convivència de
tots els seus veïns.

El Compromís
ciutadà per la
Meridiana creix

HOMENATGE/ El passat diu-
menge 26 de març, l’espai patri-
monial MUHBA del turó de la Ro-
vira es va convertir en l’escenari
d’un record per als veïns dels an-
tics barris de barraques del Carmel
i de Can Baró.

Durant el matí d’aquell dia es
va fer l’acte d’inauguració d’una
placa que recorda que, durant
molts anys, més de mig miler de
persones van viure a la part més
alta de la ciutat, que aleshores es
coneixia com el barri dels Canons. 

Alguns dels veïns que van viu-
re-hi no es van voler perdre aquest
acte que va fer un homenatge a un
dels espais de la ciutat que han es-
tat oblidats durant anys.  

Una placa recorda
les barraques del
Carmel i Can Baró

HABITATGE/ El passat dimecres
29 de març, l’associació Ciutat
Vella No Està En Venda i l'Assem-
blea de Barris per un Turisme Sos-
tenible (ABTS) van dur a terme
Desmuntant Airbnb, la segona ac-
ció conjunta de les associacions
per defensar el dret a l’habitatge.

L’acció va consistir a destapar
una presumpta xarxa de pisos tu-
rístics il·legals a Ciutat Vella su-
posadament administrada per
Mark Serra a través d’una em-
presa anomenada Donec Perfi-
ciam. Dos membres d’aquestes
entitats veïnals es van fer passar
per turistes que volien llogar un
dels pisos i van denunciar-ho al
Servei d’inspecció municipal.

Desmuntant Airbnb,
segona acció pel
dret a l'habitatge

La FAVB creu que el judici del Palau ha
sacsejat “l’arquitectura del poder”

JUSTÍCIA/ El passat dia 7 de
març, anys després que es des-
tapés el cas, Fèlix Millet va seure
davant del jutge a la Ciutat de la
Justícia per prestar declaració
pel cas del Palau de la Música.
L’empresari va involucrar l’an-
tiga Convergència en l’espoli del
Palau i va assegurar que Ferro-
vial feia “donacions a CDC a
canvi d’obra pública”. 

Millet va detallar que hi
havia tres maneres per fer arri-
bar aquests diners a Convergèn-
cia a través del Palau: en efectiu,
emetent factures falses i amb
donacions a la Fundación Trias
Fargas, vinculada al partit. Millet
va afegir que un 2,5% del total
del cost de l’obra era per a CDC,
que ell rebia un 1% i que la seva
mà dreta, Jordi Montull, es que-
dava amb un 0,5%. Unes afirma-
cions, tanmateix, que van ser
negades rotundament per part
de l’expresident Artur Mas pocs
dies després de la declaració ju-
dicial de Millet.

Sigui com sigui, un altre dels
actors principals del procés judi-
cial és la FAVB, que exerceix d’a-
cusació particular, i que ja n’ha
fet una primera valoració. I és
que, segons la federació, el judici
ha servit per “sacsejar l'arquitec-
tura corrupta del poder a Cata-
lunya”.

En un comunicat publicat a
finals del mes passat, la FAVB in-
cideix en què el cas és un exem-
ple dramàtic i paradigmàtic de
“gestió corrupta per part de per-
sones que estaven al capdavant
d’una institució pública”, de “fi-

nançament il·legal d’un partit
polític, que ara ja es calcula en
un 4%”, i de “l’ús del finançament
il·legal com a mecanisme com-
petitiu en el mercat dels submi-
nistraments públics”. Aquestes
situacions, reflexiona la FAVB,
són una constant en les trames
de corrupció que s’han destapat
i investigat arreu de l’Estat en els
darrers anys, i, segons la federa-
ció, són “en part causants dels
problemes del sector públic”.

En aquest sentit, la FAVB
també lamenta “que no s’ha arri-
bat fins al final en la investigació,
i que ara segurament serà im-
possible arribar-hi”. Tot i això,
considera que el simple fet que
el cas hagi acabat als tribunals
ha servit per donar un cop a “l’es-
tructura del poder” de les últi-
mes dècades, de manera que
“això té i tindrà conseqüències
polítiques sense haver d’esperar
al pronunciament de la sentèn-
cia”. Malgrat aquesta satisfacció,
la federació lamenta que “la
resta de parts implicades hagin
renunciat a exigir una investiga-
ció i un judici per les desviacions
polítiques del cas”. 

Per acabar, la FAVB assegura
que “l’única garantia de viure en
una societat lliure de corrupció
és actuant amb valentia i de-
manda de justícia en tots els
casos”, afegeix que sent “la satis-
facció del treball fet” i assegura,
a tall de reflexió final, que “cap
societat prospera si els treballa-
dors públics no actuen amb ho-
nestedat, professionalitat i amor
a la cosa pública”.

COMERÇ/La manca de transparència que
segons Gràcia on vas? i l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible (ABTS) hi ha
en la reforma del mercat de l’Abaceria ha
fet que aquestes dues entitats hagin por-
tat el projecte a la Síndica de Greuges de la
ciutat i al Síndic de Greuges de Catalunya.

El projecte aprovat per l'Institut Muni-
cipal de Mercats i per l’Ajuntament con-
templa invertir uns 33 milions d’euros en la
remodelació de l’equipament, una xifra
“molt superior a la de les reformes que
s’han portat a terme en mercats similars”,
expliquen les entitats en un text conjunt. 

A més, el passat 28 de març, Alejandro
García, de Gràcia on vas?, va explicar públi-
cament els punts del projecte amb els
quals no estan d’acord, que són la cons-

trucció del pàrquing i d’un supermercat a
l’interior del mercat. A més, segons García,
la reforma convertiria el mercat en un
“focus de gentrificació i una icona turística”.

MANIFESTACIÓ A LA VILA
En aquest sentit, i per fer públiques les
seves reivindicacions, el passat dissabte 1
d’abril les dues entitats van convocar una
manifestació a la plaça de la Vila de Grà-
cia. “Hi van assistir unes 200 persones i
vam recórrer bona part de la vila”, explica
Toni Ramon, de Gràcia on vas?. “L’objec-
tiu principal era informar els veïns sobre
les nostres reivindicacions”, afegeix
Ramon. La manifestació va portar els as-
sistents fins a les portes del mercat, on va
tenir el seu punt final.

‘Gràcia on vas?’ i l’ABTS porten 
la reforma de l’Abaceria als Síndics

Imatge de la manifestació del dia 1. Foto: @mima134
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Sants Establiments Units
aposta per les xarxes socials

INNOVACIÓ4Sants Establi-
ments Units va organitzar el 22
de març una conferència a Cot-
xeres sobre les xarxes socials i la
seva relació amb el comerç. 

La conferència es va cele-
brar en el marc de la primera Set-
mana del Comerç català, que va
tenir lloc a finals de març i que,
precisament, va posar èmfasi
en la innovació i les oportunitats
que les noves tecnologies poden

obrir als botiguers catalans. De
fet, a la trobada de Sants Esta-
bliments Units es va parlar sobre
els beneficis que poden reportar
les xarxes socials als comerços,
amb exemples de primera mà.

Per altra banda, l’associació
està preparant un concurs en el
marc de Sant Jordi i de la mà del
Consorci de Normalització Lin-
güística (CNL) basat en l’eti-
mologia de les paraules.

RETAILcat, a favor de no
controlar la jornada laboral

SENTÈNCIA4L’associació RE-
TAILcat –que agrupa la Funda-
ció Barcelona Comerç, Cecot,
Comertia i Barcelona Oberta–
aplaudeix la sentència del Tri-
bunal Suprem en la qual s’esta-
bleix que les empreses no estan
obligades a portar un registre de
la jornada laboral de tota la
plantilla. “L’obligació de con-
trolar i registrar la jornada dià-
ria no té cap sentit”, afirma la
plataforma en un comunicat.

RETAILcat “està d’acord”
que cal actuar davant dels casos
d’ús indegut en la contractació a
temps parcial o temporal, però
“no amb eines com el control de
presència, més propi d’un siste-
ma productiu del segle passat”. 

Per altra banda, RETAILcat
assegura que controlar la jorna-
da de feina pot malmetre el cli-
ma laboral de la companyia,
“afectant la confiança entre em-
presaris i treballadors”. 

TERRASSES4L’Ajuntament ha
interposat un recurs d’apel·lació
contra la sentència que anul·la
l’ordenació singular de terrasses
als carrers Blai i Blesa. El con-
sistori no està d’acord amb la
sentència i argumenta que la
normativa aprovada per a aquest
àmbit específic del Poble-sec
busca “l’equilibri entre l’ús pri-
vat de l’espai públic i el dret al
descans dels veïns i veïnes”. 

L’ordenació singular dels ca-
rrers Blai i Blesa impulsada pel
govern d’Ada Colau obligava
els restauradors a tancar les te-
rrasses a les 11 de la nit de diu-
menge a dijous i a mitjanit els di-
vendres, dissabtes i vigílies de
festius, una reducció horària
que els propietaris dels locals de
la zona consideraven “discri-
minatòria”, segons va expressar
el president de l’Associació de
Bars i Restaurants de Blai i Ble-
sa, Òscar Sala. L’entitat va de-
cidir portar l’ordenació als tri-
bunals i un jutge els hi va donar
la raó el mes passat. Per tant, els
restauradors tenen llum verda

per restablir l’horari d’abans de
la normativa de Colau i recupe-
rar l’hora retallada. És a dir, po-
dran tancar a les 12 de la nit de
diumenge a dijous i a la una de
la matinada els divendres i vi-
gílies de festiu. 

ACCIONS DE “DEFENSA”
Qui va mostrar el seu enuig per
la sentència judicial a favor dels
restauradors i en contra de la re-
tallada horària imposada per
l’Ajuntament va ser Som Pa-
ral·lel. La plataforma veïnal es va

reunir el passat 24 de març per
debatre “com cal defensar-se”
per tal “d’aturar la problemàti-
ca de saturació de terrasses”. 

Entre altres decisions, Som
Paral·lel va anunciar que exigi-
rà l’Ajuntament que revisi el ni-
vell de soroll dels dos carrers o
que farà “denúncies massives”
als bars i restaurants que in-
compleixin l’horari i altres re-
gulacions de salut o de condi-
cions laborals, repartint entre el
veïnat un manual de com in-
terposar denúncies.

Les terrasses de Blai i Blesa, en el centre de la polèmica. Foto: Arxiu

El consistori recorre la sentència
contra l’ordenació de Blai i Blesa

Ajudes | Catàleg de serveis per al petit comerç
L’Ajuntament vol apropar els serveis d’informació i assessorament empresarial al 
comerç de proximitat de la ciutat. Per aquesta raó, ha creat  un catàleg on consten

serveis i programes específicament adreçats als comerciants. Amb aquesta mesura, el
govern municipal vol “millorar la competitivitat del sector i dels seus professionals”. 
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FUTBOL4La UE Sants va acon-
seguir, diumenge passat, el que
ningú havia pogut fer fins ara en
aquest curs, derrotar l’Horta al Fe-
liu i Codina (0-1). Però aquest re-
sultat, que situa l’equip a tres
punts del primer (l’Horta), podria
canviar perquè durant el tram fi-
nal de la segona part l’equip va ju-
gar amb 12 per una confusió en un
canvi. El Comitè de Competició
decidirà avui mateix què passa
amb el resultat del matx.

El Sants sabia que només li va-
lia la victòria per mantenir-se
amb vida en la lluita per les dues
primeres posicions i els homes de
Tito Lossio van bolcar-se contra
la porteria de Buetas des del co-
mençament. De fet, al minut 3 el
Sants ja havia marcat, però l’àr-
bitre va anul·lar la diana de Fran
Avilés per fora de joc. El matx va
entrar en una fase més igualada i
Morgade va haver de fer dues atu-
rades seguides en rematades dels
locals al minut 19. El tram final del

primer temps va ser d’un domini
aclaparador del Sants, que va te-
nir fins a quatre ocasions de gol.

El premi va arribar en la pri-
mera jugada de la represa, quan
Borrull va aprofitar una passada
de la mort de Geri marcar. A
partir d’aleshores, el Sants va
controlar el resultat i la defensa de
Lossio va evitar que Arranz i la
resta d’atacants locals veiessin
porteria. El resultat, però, és incert

després que cap al minut 85 Geri
fos substituït per Cornelius des-
prés de rebre un cop, però el ‘21’
santsenc va tornar a saltar a la ges-
pa després de rebre l’atenció mè-
dica i va estar gairebé un minut i
mig sobre el camp.

Sigui quina sigui la resolució
de Competició, el Sants tornarà a
la competició el dia de Sant Jor-
di a un quart d’una del migdia,
quan rebrà el Sant Cugat Esport.

L’onze inicial que Tito Lossio va presentar al Feliu i Codina. Foto: UAH

El Sants assalta el Feliu i Codina
però podria perdre la victòria
» L’equip va jugar amb 12 jugadors durant poc més d’un minut
» El Comitè de Competició decideix avui quin és el resultat final

El JAC vol evitar el ‘play-off’
per la permanència a EBA

BÀSQUET4Dos partits separen el
JAC d’assolir l’objectiu de la tem-
porada, romandre a la lliga EBA
i, si pot ser, evitar jugar el play-off
per la permanència (que afron-
taran el dotzè i el tretzè de cada un
dels grups de la competició). I és
que després de 24 jornades al
grup C-A de la lliga, la competició
ha entrat en la recta final amb un
total de cinc equips que encara no
tenen la salvació assegurada (JAC,
Mataró - Feimat, Grup Barna, Sa-
badell Sant Nicolau i El Olivar).

D’aquests, els mataronins pre-
senten un balanç de 9 victòries i

15 derrotes, JAC, Barna i Lau te-
nen 10 triomfs i 14 derrotes i el
Olivar és qui té la salvació més a
l’abast amb el seu balanç d’11
partits guanyats i 13 perduts.

La competició s’atura aquests
dies per Setmana Santa, de ma-
nera que el JAC aprofitarà per
carregar bateries de cara als dos
partits més importants del curs.
El primer d’ells serà a les set de
la tarda del dissabte de la set-
mana que ve a l’Espanya In-
dustrial contra el Grup Barna,
mentre que la fase regular el
clourà el dia 29 a Castellbisbal.

La 4a Salomon Run omple 
la muntanya de Montjuïc

ATLETISME4La Salomon Run
es consolida al districte. Diu-
menge passat, Montjuïc va tor-
nar a ser l’escenari d’aquesta
cursa que va tornar a portar els
participants cap a la part més alta
de la Muntanya Màgica. En-
guany, la prova va fer que s’es-
gotessin els dorsals i gairebé
2.000 atletes van posar-se a pro-
va en aquesta competició.

Francisco Vicente Macià i Jes
Bonet van ser els guanyadors de
la prova, completant els 10 qui-
lòmetres, que feien que els atletes
passessin per l’Anella Olímpica o

per l’Estadi Lluís Companys, en
35 minuts i 34 segons i en 44 mi-
nuts i 37 segons, respectivament.
Marc Trasserra i Carles Artigas i
Noa Arias i Laura Sanzberro van
completar els podis en les seves
respectives categories.

La gran novetat d’aquesta
quarta edició va ser la Salo-
mon Run Vertical, un esprint de
54 metres pels 50 esglaons de
les escales de Vallvidrera, que
pugen des de la plaça de Carles
Buïgas. Els primers vencedors
d’aquesta prova van ser Adrián
Ruiz i Paula Llistosella.

Els sèniors del Mediterrani, 
a punt per a la post temporada
WATERPOLO4La temporada en-
cara la seva recta final i els sèniors
del Medi afrontaran, el dissabte de
la setmana que ve, l’últim partit de
la temporada regular abans de co-
mençar una nova aventura en els
respectius play-offs pels títols.

El sènior masculí és vuitè i
s’enfrontaria contra l’Atlètic, però
podria acabar setè si guanya con-
tra el Catalunya i el Sant Andreu
perd el darrer partit. Aleshores, es
creuarien contra el Sabadell.

Per la seva banda, el sènior fe-
mení depèn de si mateix per as-
segurar la quarta plaça, que faria
que juguessin contra el Sabadell.

EL CN MONTJUÏC ÉS DE PRIMERA
Però la gran notícia de la set-
mana per al waterpolo del dis-
tricte és l’ascens del CN Mont-
juïc, que malgrat perdre a Mar-
bella (12-11) va aprofitar l’empat
de l’Elx i el Premià per certificar
l’ascens a Primera divisió. 

Atletisme | Radouane i Ortiz guanyen la Cursa del Corte Inglés
Nour Radouane i Míriam Ortiz han escrit el seu nom en lletres daurades en la història de la Cursa
del Corte Inglés després de guanyar la seva 39a edició el passat dia 2. Radouane va completar els

10,7 quilòmetres del recorregut (que va passar per l’Anella Olímpica) en 34 minuts i 34 segons,
mentre que la badalonina va reeditar la victòria del 2016 amb una marca de 38 minuts i 53 segons.12 abril 2017
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AGENDA    UINZENALQ
DISSABTE 22 D’ABRIL
21:00 La Unión, una de les bandes més mítiques

del pop en castellà, arriba al districte per pre-
sentar el seu disc No estamos solos i també
els seus grans èxits. / Sala BARTS.

FINS AL 17 D’ABRIL
Tot el dia Darrers dies en els quals es pot par-

ticipar en el taller Petits grans invents que can-
vien vides, que han ajudat comunitats i paï-
sos amb gent necessitada. / CaixaFòrum
Centre Social i Cultural. 

DISSABTE 22 D’ABRIL
10:00 Arriba una nova sessió del taller de

ioga. Aquesta disciplina ajuda a millorar la sa-
lut física i psíquica, alliberant les tensions i
els bloquejos que s’acumulen durant la set-
mana. / Centre Cívic Cotxeres de Sants.

TOT EL MES
Tot el dia Els pilars d'Europa. L'edat mitjana al

British Museum és el nomd’aquesta mostra
de 260 peces que arriben al districte direc-
tament des del Museu Britànic. / CaixaFòrum
Centre Social i Cultural.

DIJOUS 20 D’ABRIL
09:45 Insurreccions és el nom d’aquesta mos-

tra que es podrà visitar al MNAC  i que reu-
neix prop de 300 obres d’autors diferents des
del segle XIX fins a l’actualitat. / Museu Na-
cional d’Art de Catalunya.

FINS AL 14 D’ABRIL
17:30 Últims dies perquè els més menuts de-

mostrin les seves capacitats artístiques en el
tercer Concurs de dibuix del barri de la Ma-
rina. / Centre Cívic Casa del Rellotge.

DIMARTS 18 D’ABRIL
17:30 La Casona estrena un curs de teatre de 10

sessions per a nens i nenes d’entre 4 i 6 anys.
Per a més informació es pot trucar al telèfon
619 50 81 71. El preu és de 90 euros, cal ins-
cripció prèvia. / La Casona.

DIUMENGE 23 D’ABRIL
12:15 Partit de futbol corresponent a la vint-i-

novena jornada del grup 1 de Primera cata-
lana entre la UE Sants i el Sant Cugat Esport
FC. / Camp de l’Energia.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Aboon Teatre s’encarregarà, dimecres
que ve, d’aquesta narració per a bebès
anomenada El petit arbre de la vida. /
Biblioteca Francesc Candel.

‘El petit arbre de la vida’, 
una narració per a nadons

Dimecres 19 d’abril a les 17:30

La Casona enceta un curs intensiu
d’interpretació per a adults que s’a-
llargarà durant 10 sessions de dues ho-
res fins a començaments del mes de
juliol. / La Casona.

Comença un curs intensiu
d’interpretació per a adults

Dimecres 19 d’abril a les 19:00

Farruquito, el Farru i el Carpeta, els ger-
mans Montoya, presenten el seu da-
rrer espectacle Tr3s flamenco, una
cita imperdible per als fanàtics d’aquest
estil. / Teatre Victòria.

Una cita obligada per
als amants del flamenco
Divendres 21 d’abril a les 21:00

Partit de bàsquet corresponent a la 25a
jornada del grup C-A de la lliga EBA en-
tre el JAC i l’Outletmoto.com Grup
Barna. / Pavelló de l’Espanya Industrial.

El JAC es juga escapar de la
zona baixa contra el Barna

Dissabte 22 d’abril a les 19:00
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